
بازی با الفاظ یا سلامت جامعه؟ 

تعارض منافع، اصطلاحی اســت کــه در این ایام و 
بخصوص یکی دو سال گذشته بر روی آن مانورهای 
بسیار داده شده اما در حقیقت واکنش به آن توسط 
دستگاه های مســئول به گذر زمان سپرده می شود! 
که انشاء الله نه به عنوان بیمار و نیازمند به مداوا بلکه 
در کســوت گزارشگر و محقق سری به درمانگاه های 
دولتــی و حتــی خصوصی در سراســر کشــور چه 
پایتخت و چه کلان شــهرها و چه دورترین روستاها 
بزنید و شاهد باشــید برای دسترسی به یک پزشک 
عمومی یا استفاده از امکانات پاراکلینیکی اگر پارتی 
نداشته باشید، شــب را باید در محل بیتوته کنید تا 
بتوانید نوبت بگیرید! نه تنها در نقاط دوردســت بلکه 
مرکز کشــور یعنی تهران و کلان شــهرها و حتی در 
شــهرهای کوچک هم شــاهد اقامت همراهان یک 
بیمــار در اطراف مراکز درمانی خواهید بود که البته 
در پایتخت پیاده روها و نمازخانه ها و فضاهای ســبز 
اطراف هر بیمارســتان مملو از چادرهای مســافرتی 
اســت که به همین منظور زده شــده و جالب اینکه 
بعضی نیز اجاره ایســت! زیرا گرانی افسارگســیخته 
هتل هــا، مســافرخانه ها و مهمان پذیرهــا هزینــه 

سرسام آور معالجات را دوچندان خواهد کرد. 
یکــی از دلایلی که محرزمــی کند وضعیت خدمات 
درمانــی در کشــور با توجه به امکانــات و نیروهای 
بالقوه ای که موجود اســت اما بسیار ضعیف می باشد 
همین تعارض منافع هایی است که مهار آن هنوز هم 
از حرف به عمل نپیوســته که کافی است دانشجوی 
پزشــکی دوران اینترنی و رزیدنتی و در پایان طرح 
خــود را طی کند تا با پیدا کردن یک امضای طلایی 
در شــهر و مکان موردعلاقه مطب بزند و یا جزئی از 
هیئت علمی ها شــود و با ورود به بخش بیمارســتان 
دولتی و معاینه ســطحی درمانــدگان، آن ها را برای 

آینده به سوی مطب عصر خود شکار نماید!
بهانه کمبود پزشــک کــه یک ســناریوی کهنه و 
تکراری شــده سال هاست مســئولان بی اطلاع و یا 
کم اطــلاع از ظرفیت های موجود را ناچار می ســازد 
به خاطر اینکه موردنقد قرار نگیرند و یا اســتیضاح 
نشــوند، این تئوری هــای پوچ را پذیرفتــه و امتیاز 
بدهند تا پزشــک عمومی یا متخصص در بخش های 
دولتی به رغم اینکــه حقوق کامل دریافت می کند و 
همچون دیگر کارمندان دولت موظف به 44 ساعت 
کار در هفته است اما دریغ از چندساعتی که می رود 
و به صورت یک درمیان این خیــل بیمار را از طریق 
چشمی معاینه و بدون ابزارهای رایج چون فشارسنج 
و درجه تب بقیه امور را به رزیدنت ها و اینترن های 
مبتدی می سپارند! پایان تعارض منافع در این میان 
و بخصوص در بخش درمان یک رویای همیشــگی 
اســت که نه تنها منســوخ نشــده بلکه با روش های 

موجود محدود هم نخواهد شد. 
اگرچه وزارت بهداشــت بر اســاس مصوبه افزایش 
ظرفیت پزشکی دانشــگاه ها مکلف بود از آغاز سال 
۱40۱ بــه مدت چهار ســال و هرســال 20 درصد 
پذیرش جدید دانشجوی پزشکی آنهم به صورت بوم 
گزینی داشــته باشــد و بر همین اساس امسال ۱۱ 
هزار و 520 دانشجو را پذیرش کند اما تا این لحظه 
فقط حرف بوده و از عمل خبری نیست و شاید بتوان 
اذعان نمود عدد پذیرش ۱600 نفری سال پیش به 
عدد ۱۳۸۱ نفر در ســال جاری کاهش یافته است! 
که این اقدام ضد مصوبه را نمی توان به نوعی تعارض 

منافع نسبت داد؟
 حوزه ســلامت بــدون هیچ تردیدی بــا معضلات 
عدیده ای سرشاخ اســت که گوشه ای از آن به دلیل 
فشــار تحریم هاســت و بخش دیگر به مدیریت های 
ضعیــف در آن برمی گردد؛ امــا در عمل همچنان با 
تعارض منافع عجین اســت که یکی از آن ها بیگاری 
گرفتن بعضی پزشــکان از دستیارانشــان می باشد و 
ترساندن مسئولان بالادســتی از مهاجرت که البته 
مختص پزشــکان نیســت اما این بعضی از این قشر 
همچنان مقام اول هنجارشکنی را در تخلف دارند و 
تــلاش می کنند به رغم درآمد بالا، از پرداخت حقوق 
حقــه بیت المال یعنی مالیات به انحاءمختلف شــانه 
خالی کنند! اگرچه پزشــکان در مقام مقایسه نسبت 
به کارمندان و کارگران و دیگر شــاغلان غیر طبابت 
مالیات کمتری پرداخت می کنند ولی بااین حال هنوز 
هم بر اساس گفته رئیس سازمان امور مالیاتی کشور 

تعداد 5 هزار پزشک متخلف فرار مالیاتی دارند! 
حالا اگر بعضی از پزشــکان مطرح که سبقه سیاسی 
هم دارند، بجای اینکــه در رفع این چالش کمک و 
یاری نمایند دســت به ســیاه نمایی می زنند و طب 
ســنتی را که می توانــد یار و مددکار بحران باشــد 
تخطئه و اقدام به چاپ یادداشــت با تیتر »هشــدار 
سقوط پزشکی ایران!« می کنند، این چالش از همان 
پروسه تعارض منافع سرچشمه می گیرد که اگر طب 
ســنتی باطل است، باطل خودش را حذف می کند و 
درنهایت بیماران سراغی از آن نمی گیرند، اما پیرامون 
افزایش ظرفیت می توان کوتاهــی را در همراهی ها 
یکی از دلایل آن دانســت، چنانکــه معاون آموزش 
وزارت بهداشت گفته است: »بر اساس مصوبه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، فقط وزارت بهداشت موظف به 
اجرای این مصوبه نیســت و سازمان برنامه وبودجه و 
سازمان امور اداری و استخدامی هم وظایفی دارند که 
متاسفانه تاکنون اعتباری برای تأمین زیرساخت های 
پذیرش دانشــجویان جدید وزارت بهداشت پرداخت 
نشده است.« شاید بهتر است یک تنه به قاضی نرفته 
و آنچه در بده و بستان های لفظی مراوده می شود را 
همچنان به حساب بازی با الفاظ گذاشت درحالی که 

به نوعی بازی با سلامت یک جامعه است!

بی توجهی تا کی؟!

لایحــه عفاف و حجاب که بند بند آن این روزها میان مردم 
حلاجی شــده است با ۱500 پیشــنهاد نخبگان و فرصت 
کم پارلمان، به حکم مردم ســالاری یک راه بیشتر پیش رو 

نداشت: اجرای آزمایشی.
مجلس در آســتانه بررسی برنامه هفتم توسعه در سال آخر 
فعالیت خود لایحه حجاب و عفاف را به همراه صدها پیشنهاد 
برای تصویب در مسیر اصل ۸5 به کمیسیون قضائی فرستاد.
به گــزارش مهر، در اصل ۸5 قانون اساســی آمده اســت: 
»سمت نمایندگی قائم به شــخص است و قابل واگذاری به 
دیگری نیســت. مجلس نمی تواند اختیار قانون گذاری را به 
شــخص یا هیأتی واگذار کند، اما در موارد ضروری می تواند 
اختیار وضع بعضــی از قوانین را با رعایت اصل هفتاد و دوم 
به کمیســیون های داخلی خود تفویض کند، در این صورت 
این قوانیــن در مدتی که مجلس تعیین می نماید به صورت 
آزمایشی اجرا می شود و تصویب نهایی آنها با مجلس خواهد 

بود.«

بررسی لایحه در صحن، به دو ماه زمان نیاز 
دارد

حجت الاســلام موســی غضنفرآبادی ، رئیس کمیســیون 
حقوقی و قضائی مجلس در پاسخ به مخالفان قانون حجاب 
کــه مجلس را به بهانه این تصمیم بــه مخفی کاری متهم 
می کنند، می گوید »لایحه عفــاف و حجاب پنهانی تنظیم 
نشــده، بلکه از نقطه نظرات نخبگان برای تهیه آن استفاده 
شده اســت. علت رأی نمایندگان به بررسی لایحه عفاف و 
حجاب بر اساس اصل ۸5 قانون اساسی آن است که ۱500 
پیشنهاد درباره این لایحه داده شده که فرصت بررسی آن ها 
در صحن مجلس نیســت. از ســوی دیگر به هیچ وجه قرار 

نیست این پیشنهادات در پستو مورد بررسی قرار گیرد.«
همچنین امیرحســین بانکی پور، نماینده مردم اصفهان در 
مجلس شورای اسلامی در این باره، توضیح می دهد: »حدود 
سه هفته دیگر قرار است بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه 
در صحن مجلس آغاز شــود، از ســوی دیگر بررسی ۱500 
پیشنهاد برای لایحه عفاف و حجاب حداقل دو ماه نیاز دارد 
و با وجود لوایحی چون لایحه برنامه هفتم توســعه و لایحه 
بودجه ســال آینده ما نمی توانیــم دو ماه از زمان مجلس را 

صرف بررسی این لایحه کنیم.«
عضو کمیســیون فرهنگی مجلس شورای اســلامی ادامه 
داد: »برخی افراد می گویند قرار اســت این لایحه به صورت 
محرمانه در مجلس بررســی و تصویب شــود، در حالی که 
کمتر لایحه یا قانونی را در مجلس می شناســیم که تا این 
حد مردم از مفاد آن اطلاع داشــته باشند و الان در محافل 
عمومی، خصوصی و بین صاحــب نظران می بینیم همه به 

خوبی از محتوای لایحه عفاف و حجاب اطلاع دارند.«
همچنین طبــق گفته علی نیکزاد، نماینده مردم اردبیل در 
مجلس شورای اســلامی علت هشتاد و پنجی شدن لایحه 
عفاف و حجاب آن اســت که کمیســیون قضائی و حقوقی 
به عنوان کمیســیون اصلی بررســی این لایحــه بتواند در 
کوتاه ترین زمان ممکن و با استفاده از نقطه نظرات صاحب 
نظران، کارشناســان مرکــز پژوهش های مجلــس و دیگر 

نمایندگان مجلس این لایحــه را تبدیل به قانون کند تا به 
صورت آزمایشی اجرا شود.

 فرصت بررسی دقیق پیشنهادها 
در صحن مجلس فراهم نیست

امیرحســین بانکی پور، نماینده مــردم اصفهان در مجلس 
شورای اســلامی درباره لایحه عفاف و حجاب می گوید که 
مجلس شورای اسلامی برای موضوع عفاف و حجاب اهمیت 
زیادی قائل اســت و به صورت مرتب نظرات و پیشنهادات 

گروه های مختلف را اخذ می کند تا در این لایحه بگنجاند.
نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی متذکر شد: 
»هفته گذشته در کمیته ای ذیل کمیسیون قضائی و حقوقی 
مجلس، کل پیشــنهادات مربوط به لایحه عفاف و حجاب 
بررســی شد و نزدیک به ۱00 پیشــنهاد بسیار خوب بود و 
گفتیم اگر قرار باشــد این لایحه در صحن مجلس بررسی 
شود، به هیچ وجه امکان طرح این پیشنهادات خوب وجود 
ندارد و ما این فرصت را در صحن مجلس نداریم. در نهایت 
آن ۱00 پیشنهاد هم در لایحه عفاف و حجاب اعمال شد.«
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی درباره مفاد 
لایحه عفاف و حجاب گفت: »عمــده مواد لایحه حجاب و 
عفــاف جنبه فرهنگی دارد، برای مثال گفته شــده حجاب 
باید به عنوان کالای فرهنگی در جامعه شــناخته شود و در 
صادرات، واردات، مالیات، تعرفه گذاری و تبلیغات تلویزیونی 
باید به آن به عنوان یک کالای فرهنگی نگاه شــود نه یک 
کالای اقتصادی. همچنین یکســری برنامه های فرهنگی و 
آموزشــی برای دانش آموزان و دانشــجویان در نظر گرفته 

شده است.«
با وجود آنکه جنبه ایجابی لایحه بسیار پررنگ شده است، اما 
عده ای از کنار مواد فرهنگی لایحه عفاف و حجاب می گذرند 
و فقــط به موادی که درباره جرایم و مجازات اســت، توجه 
می کنند. بانکی پور در این زمینه هم توضیح می دهد: »بخش 
مجازات و سلبی لایحه عفاف و حجاب برای عده بسیار کمی 
از افراد جامعه است، یعنی ما هدف گذاری را روی این مسئله 
گذاشتیم که با سردسته ها، گروه های سازمان یافته، افرادی 

که با خارجی ها ارتباط دارند، سلبریتی ها و مدیران متخلف 
در صورتی که به وظایف خود عمل نکنند و مروج بی حجابی 

باشند، برخورد شود.«

از ممنوع الخروجی سلبریتی ها تا پلمب رستوران
علی نیکزاد، نماینده مردم اردبیل در مجلس شورای اسلامی 
در گفتگو با مهر می گوید ۳6 ماده از لایحه عفاف و حجاب 
درباره وظایف دستگاه هاســت و توضیح می دهد: »در لایحه 
عفاف و حجاب موارد زیادی درباره وظایف دستگاه ها آمده؛ 
برای مثال تاکید شــده وزارت علوم بایــد خوابگاه متاهلی 
بســازد، وزارت بهداشــت باید موضوع فرزندآوری را ترویج 
دهد، وزارت کشــور باید اقداماتی را بــرای ترویج عفاف و 
حجاب انجام دهد و برای سایر دستگاه ها هم وظایفی برای 
ترویج عفاف و حجاب در جامعه در نظر گرفته شده است.«

وی درباره بخش ســلبی و مجازات هایی که در لایحه عفاف 
و حجاب برای متخلفان در نظر گرفته شــده اســت، اظهار 
داشــت: »در این لایحه مقرر شد که در وهله اول با کسانی 
که به صورت سازمان یافته با کشورهای متخاصم و معاند در 
ارتباط باشند و برای ترویج بی حجابی اقدام کنند، برخورد 

شود.«
نیکزاد درباره برخورد با ســلبریتی هایی که برخلاف قانون 
عفاف و حجاب اقدام کننــد، گفت: »مطابق با لایحه عفاف 
و حجاب، اگر افــرادی که تأثیرگــذاری اجتماعی دارند یا 
سلبریتی هســتند اقدامی علیه قانون عفاف و حجاب انجام 
دهند، با آنان برخورد قاطع خواهد شــد و حتی ۱0 درصد 
دارایی آنان مصادره می شود و تا چند مدت هم می توان آنان 

را ممنوع الخروج کرد.«
طبــق گفته نماینده مــردم اردبیل در مجلــس، در لایحه 
عفاف و حجاب وظایفی برای صاحبان اماکن عمومی مانند 
رستوران و رانندگان تاکسی در نظر گرفته شده است، به این 
معنا که آنان نباید به افراد بدحجاب یا بی حجاب ســرویس 
دهند و اگر با وجود تذکر، باز هم به این افراد سرویس دهند، 
جریمه خواهند شــد و حتی اماکن عمومی که به این افراد 

سرویس دهند، پلمب می شود.

نیازمند وضع قانون در زمینه حجاب هستیم
فاطمه قاســم پور، رئیس فراکسیون زنان مجلس نیز درباره 
لایحه عفاف و حجــاب می گوید: »هر چند شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی دو مصوبه در موضوع حجاب دارد و تکالیفی 
نیز برای دســتگاه ها مشخص کرده، اما این تکالیف الزام آور 
نبوده و از این جهت هم شاهد بودیم دستگاه هایی که متولی 
توسعه فرهنگ زیست عفیفانه در کشور بودند، در تمام این 

سال ها به این مصوبه عمل نکردند.«
وی با تأکید بر اینکه برای احترام به عرف پسندیده جامعه، 
کنتــرل وضعیت التهــاب اجتماعی و توســعه فرآیندهای 
پیشگیرانه و فرهنگ ســازانه، نیازمند وضع قانون در زمینه 
حجاب هستیم، تصریح کرد: »پررنگ شدن موضوع حجاب 
در چند دهه اخیر و مســئله کردن آن برای جامعه ایرانی، 
روند عادی نبوده و پروژه ای است که توسط بدخواهان نظام 
پیگیری می شود. این پروژه به نوعی پیش رفته که موضوع 
پوشیدگی و عفاف که ریشه در فرهنگ و بوم جامعه ایرانی 
دارد، به نقطه شکاف و تعارض اجتماعی تبدیل شود. حال در 
مرحله قانون گذاری باید به گونه ای عمل کنیم که برخلاف 
خواست دشمنان نظام، تنش و التهاب را مدیریت کنیم و به 
مرور این موضوع را از نقطه شکاف اجتماعی خارج سازیم.«

روند بررسی لایحه حجاب در مجلس
با توجه به اینکه نمایندگان مجلس رأی به هشتاد و پنجی 
شدن لایحه عفاف و حجاب دادند، این لایحه برای رسیدگی 
به کمیســیون قضائی و حقوقی به عنوان کمیسیون اصلی 
ارجاع شــد. البته جلسات کمیســیون قضائی و حقوقی با 
حضور اعضای کمیسیون فرهنگی به عنوان کمیسیون فرعی 

تشکیل می شود.
چند روزی است که جلســات کمیسیون قضائی و حقوقی 
برای بررســی کلیات و جزئیات لایحه عفاف و حجاب آغاز 
شده است و بعد از اتمام بررسی، گزارش آن به صحن مجلس 
جهت تعیین مهلت آزمایشی اجرای این لایحه ارجاع خواهد 
شد. نمایندگان در صحن مجلس درباره جزئیات لایحه نظر 
نمی دهند و تنها تعیین مهلت آزمایشی اجرای لایحه به رأی 

مجلس شورای اسلامی گذاشته می شود.
حجت الاســلام غضنفرآبادی، رئیس کمیســیون حقوقی و 
قضائی مجلس درباره مدت زمان رسیدگی به لایحه عفاف و 
حجاب در این کمیسیون، توضیح داد: »با توجه به اینکه در 
گذشته روی این لایحه بسیار کار کرده ایم، تلاش ما بر این 
است که در هفته آینده رسیدگی به لایحه عفاف و حجاب را 
به پایان برسانیم و گزارش کمیسیون را )جهت تعیین مهلت 

اجرای آزمایشی لایحه( به صحن ارسال کنیم.«
در پایــان باید به این نکته توجه کرد که تا زمانی که لایحه 
عفــاف و حجاب به قانــون لازم الاجرا تبدیل شــود، امکان 
اســتفاده از نظرات متخصصان و دغدغه مندان وجود دارد. 
نمایندگان مجلس تاکید کرده اند که در جلسات کمیسیون 
قضائی و حقوقی از نقطه نظــرات صاحب نظران این حوزه 
بهره گرفته شــود تا قانونی جامع و کامل در حوزه عفاف و 

حجاب به تصویب برسد.
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گزارش

اجرای آزمایشی؛ 
گامی مردم سالارانه برای توازن عرف و عفاف

رئیــس هیات تحقیق و تفحص از حقوق های نجومی گفت: حدود یک ماه پیش 
گــزارش تحقیق و تفحص از حقوق های نجومــی در هیات ۱2 نفره به تصویب 
نهایی رســید و پس از تصویب در کمیســیون برنامه و بودجه در صحن مجلس 

قرائت خواهد شد.
مالک شریعتی نیاســر، رئیس هیات تحقیق و تفحص از حقوق های نجومی، در 
حاشیه جلســه علنی امروز مجلس شورای اسلامی و در جمع خبرنگاران، گفت: 
از ابتدای مجلس یازدهم بحث تحقیق و تفحص از موضوعات مختلف مطرح بود. 
بنده در آبان سال ۹۹ یک تحقیق و تفحص در خصوص عملکرد معاونت اجرایی، 
اداری و سازمانی مجالس هشتم تا دهم ثبت کردم. به دلیل موضوعاتی که راجع 
بــه بحث های مختلفــی که پیرامون مجلس مطرح بود این درخواســت را ثبت 
کردم. بحث ساختمان هایی که در مجلس ساخته می شود، مجتمع مسکونی که 
خیلی از کارمندهای مجلس درگیر آن بودند و سایر مباحثی که مطرح بود اما به 
دلیل اینکه آقای حاجی دلیگانی تحقیق و تفحص از حقوق های نجومی را ثبت 
کرده بودند بنده هم علاقه مند بودم در آنجا فعالیت کنم.  بالاخره در خلال کار، 

بنده رئیس این هیات تحقیق و تفحص شدم.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: ما بالغ بر 2 میلیون 
و ۱00 هزار نفر را بررســی کردیم که از دستگاه های مختلف در سه قوه بودند. 
آنچه که مــا دنبال می کردیم هم در حوزه مصادیق بــود و هم در حوزه قوانین 
بود. در حوزه مصادیق این عدد را برای سال ۱400 بررسی کردیم. اعداد و ارقام 
در اختیــار ما بــود. از این جهت که حقوق نجومی تعریــف قانونی ندارد ما مبنا 
را ســقف قانون بودجه در نظر گرفتیم که در ســال ۱400 حدود ۳۳ میلیون و 
۷00 هــزار تومان بود. بالاتر از این رقم را ما تخلــف در نظر گرفتیم.  در حوزه 
 قوانیــن و مقررات نیز ما کاری انجــام دادیم که در هیات های تحقیق و تفحص 

کم نظیر است.
رئیس هیات تحقیق و تفحص از حقوق های نجومی در ادامه تاکید کرد: ما بیش 
از دو ســوم وقت هیات را به آسیب شناســی قوانین موجود، نظام های پرداخت 
حقوق و دســتمزد، تخلفات مبتنی بر منافذ قانونی که اتفاق می افتد و احتمال 
دارد ســال های بعد نیز تکرار شود، اختصاص دادیم. تصمیم این بود که تا جایی 
که می توانیم جلوی این منافذ را ببندیم که نیاز به آسیب شناسی قوانین داشت .  
نتیجه این کار ۱4 حکم پیشنهادی بود. خوشبختانه برخی از این احکام در قانون 
بودجه اعمال شــد. بحث ســاماندهی رفاهیات، یک فیش بــودن پرداخت ها به 
اشخاص، اینکه همه بر اساس یک نظام هماهنگ دریافتی داشته باشند از احکام 

این هیات بود که ان شاءالله در قانون برنامه دنبال خواهد شد.
وی افزود: بنده گمان می کنم اگر این اصلاح قوانین اتفاق بیفتد شاید بالای ۸0 

الی ۹0 درصد از منافذ پرداخت های نجومی و غیرمتعارف گرفته شود.
شریعتی در ادامه خاطرنشان کرد: امیدوارم گزارشی که ما ارائه می کنیم، به ویژه 

در بستن منافذ برای مردم قانع کننده باشد.

گزارش هیات تفحص از حقوق های نجومی 
نهایی شد

روزنامه نگار پیشکسوت
حسن  روانشید

در جلسه علنی دیروز مجلس چه گدشت؟

بررسی  احکام تکلیفی بودجه ای
جلســه علنی مجلس به ریاست محمد باقر قالیباف برگزار 
شد و بررسی گزارش کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
در مورد تحقق احکام تکلیفی منتخب قانون بودجه ســال 

۱402 کل کشور در دستورکار نمایندگان قرار گرفت.
در ابتدای این جلسه، سخنگوی کمیسیون برنامه، بودجه 
و محاسبات مجلس شورای اسلامی گزارش »تحقق احکام 
تکلیفی منتخب قانون بودجه ســال ۱402 کل کشور« را 

در صحن  قرائت کرد.
سپس رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور در بخشی از 
توضیحات خود با اشاره به اینکه امسال توانسته ایم از رشد 
نقدینگی و رشد پایه پولی جلوگیری کنیم، افزود: در حال 
حاضر رشــد نقدینگی در حال کاهش اســت و رشد پایه 
پولی تحت کنترل قرار گرفته است، در ۳ ماه گذشته شاهد 
آرامش و ثبات قیمت ها هستیم. این به معنای کنترل تورم 
اســت. داوود منظور همچنین خطاب به نمایندگان گفت 
که تبصره )۱4( بن بســت اســت. این تبصره ناتراز بسته 
شــده است. شما برای پرداخت گندم 60 همت پیش بینی 
کرده ایــد اما باید ۱40 همت تأمین شــود، از این رو چرا 
اعتراض می کنید، دولت مجبور اســت بودجه ناتراز را اجرا 
کنــد، ما به دنبال اصلاح بودیم اما شــما دوفوریت لایحه 
اصلاح بودجه را رد کردید و وقتی اصلاحیه انجام نشــود، 

پرداخت پول گندمکاران ممکن نیست.
بخشــی از اظهارات داوود منظــور در خصوص ناترازی در 
تبصــره ۱4 بود کــه محمدباقر قالیباف در پاســخ به این 
اظهارات گفت: این که شما گفتید در تبصره ۱4 و در بحث 
گندم مجلس شورای اســلامی بودجه را ناتراز بسته است 
حرف درستی نیست چراکه مجلس عینا منابع پیش بینی 
شــده در تبصره ۱4 را که از ســوی دولت پیشنهاد شده 
بود تصویب کرد و حتی یک ریال در تبصره ۱4 از ســوی 

مجلس جابه جا نشده است.
در ادامــه ایــن جلســه، حمیدرضا حاجــی بابایی رئیس 
کمیسیون برنامه و بودجه با اشاره به اینکه کارهای بزرگی 
در دولت انجام شــده و گزارش امــروز درباره روند اجرای 
قانون بودجه در 4 ماهه ابتدای ســال جاری است، گفت: 
دولت فشار زیادی به خود آورد که از تنخواه استفاده نکند 
اما طبق بررســی های ما از شــرکت های وزارت نفت ۳0 

همت تنخواه مورد استفاده قرار گرفته است.
نائب رئیس کمیســیون برنامه و بودجه  هم در اظهاراتی 
گفت که علی رغم تلاش رئیس جمهور برای بازدید میدانی 
از پروژه های عمرانی، ســازمان برنامــه و بودجه عملکرد 

خوبی در تحقق بودجه عمرانی کشور نداشته است.
مهرداد گودرزوند چگینی افزود: ســازمان برنامه و بودجه 
نتوانسته آن طور که باید و شاید برنامه های خود را اجرایی 
کند. عملکرد بودجه عمرانی در چهارماهه امســال مناسب 
نیست و عملکرد بودجه عمرانی در چهار ماهه ابتدای سال 

جاری 2۱ درصد است که در سطح ضعیفی است.

به گفته رئیس کمیســیون بهداشت و درمان هم به دلیل 
عدم تحقق منابع پیش بینی شده در بودجه برای پوشش 

دارویی بیماران امروز مردم با مشکل مواجه هستند.
حسینعلی شهریاری با بیان اینکه وزارت بهداشت و درمان 
باید سلامت مردم را تامین کند اما به علت مشکلات امروز 
خودش دچار بیماری شده است، افزود: منابع مالی که در 
بودجه مصوب شد تا پرداختی از جیب بیماران کاهش پیدا 
کند به علت این که سازمان برنامه به قول خود عمل نکرده 

است محقق نشده است.
در جریان بررســی گزارش کمیســیون برنامــه، بودجه و 
محاســبات در مورد تحقق احــکام تکلیفی منتخب قانون 
بودجه ســال ۱402 کل کشــور با تاکید بــر لزوم اجرای 
قانون، حجت الاســلام ســیدمحمدرضا میرتــاج الدینی 
از اعضای کمیســیون برنامه و بودجه مجلس نســبت به 
مدیریــت مصرف انرژی هشــدار داد و گفت: اگر مدیریت 
بهینه مصرف انرژی را در کشــور جدی نگیریم، امسال و 
سال آینده به جای صادرکننده تبدیل به واردکننده برخی 

فرآورده های نفتی می شویم.
 بهــروز محبی نجــم آبادی عضو دیگر این کمیســیون با 
اشــاره به اینکــه عملکرد بانک ها در پرداخت تســهیلات 
ابهــام جــدی دارد، توضیح داد: در شــرایطی که مجلس 
در مصوبات خود توجه ویژه به تســهیلات قرض الحســنه 
در تبصره ۱6 بودجه امســال داشته، عملکرد پرداخت در 
قرض الحسنه ازدواج و فرزند آوری حدود نیم میلیون نفر 
را تحت پوشــش قرار داده اســت. در تسهیلات ساخت و 

خرید مسکن به ویژه مددجویان کمیته امداد و بهزیستی و 
تهیه جهیزیه، عملکرد بانک ها ابهامات جدی دارد که باید 

دیوان محاسبات ورود جدی داشته باشد.
پــس از قرائت گــزارش کمیســیون برنامــه و بودجه و 
محاسبات حســن محمدیاری نماینده تالش و رضوانشهر 
هم با تاکید بر اینکه در خصوص بودجه ســالیانه انضباط 
مالی، کنترل هزینه و تخصیص منابع یکی از اصولی است 
که در سال های اخیر مغفول واقع شده است، گفت: اکنون 
بــه هر نهادی در خصوص تکالیفــی که در بودجه به ویژه 
برای تبصــره ۱6 و ۱۸ مراجعه می کنیــم اعلام می کنند 

تکلیف ما لا یطاق شده است و زیر بار نمی روند.
در بخش دیگری از جلسه علنی دیروز، گزارش کمیسیون 
کشاورزی درباره مسائل مرتبط با حوزه طیور، مشکلات و 
تأمین نهاده های دامی و کشــاورزی در سال زراعی جدید 

قرائت شد.
رئیس مجلس هم در پاســخ به تذکر یک عضو کمیسیون 
کشــاورزی که از روند واردات برنج و چــای انتقاد کرد و 
خواســتار ورود مجلس به این  موضوع شــد، گفت: هفته 

آینده جلسه تشکیل می دهیم.
همچنیــن نماینــدگان گــزارش کمیســیون صنایــع و 
معــادن مبنی بر تصویــب تقاضای تحقیــق و تفحص از 
شــرکت های پتروشــیمی دولتی در فــروش و صادرات 
محصــولات را بررســی و بــا ۱۳4 رای موافــق، ۳۷ رای 
 مخالف و 4 رای ممتنع از مجموع ۱۷5 رای ماخوذه با آن 

موافقت کردند.


